
Vita 
a varos-
esztétika 
kérdéseiről 

Műemlékek, város 
rekonstrukció 

Szakmai körökben két tá-
bor van. Az egyik szerint 
Szegeden sok a műemlék, a 
másik szerint kevés. Bizonyos 
fokig mindkét vélemény 
igaz. Sok műemlékünk van, 
ha csak a nyilvántartások 
adatait vizsgáljuk, és kevés, 
ha — csak határainkon be-
lül maradva — összehason-
lítást teszünk Viás városok 
korban azonos épületeivel, 
épületegyütteseivel. 

Időben dönteni 
Általánosítani természete-

sen ebben a kérdésben sem 
lehet, mert hiszen pl. az 
alsóvárosi templom, a Dö-
mötör-torony, a Széchenyi 
téri együttes, a Tisza-parti 
palotasor műemléki, város-
képi szempontból igen érté-
kes, de legalább ilyen érté-
ket képviselt a néhány éve 
lebontott ún. „Török-ház", 
majd a közelmúltban ugyan-
erre a. sorsra jutott Vedres-
ház. Ügy érzem, jogos, fel-
vetni: nyert avagy veszített 
szanálásukkal a város? Azt 
hiszem, a válasz egyértelmű: 
sokat veszített. ismeretes, 
hogy a város továbbfejlő-
dése érdekében folyamatos 
rekontsrukciót kell végre-
hajtani. Jóllehet, a város 
szerkezete — az árvíz utáni 
újjáépitők jóvoltából — a 
rekonstrukcióval való fe j -

lődést viszonylag kevés ál-
dozattal lehetővé teszi, vár-
ható azonban, hogy egyes 
épületeket, esetleg egyes 
tömböket részben. vagy 
egészben szanálni kell. Ezek 
ismeretében feltétlenül szük-
séges műemlékeinket felül-
vizsgálva időben dönteni 
sorsukról. A döntés kétféle 
lehet: bontani vagy meg-
hagyni. Nem veszít a város, 
ha olyan épületet bontunk 
le. amelyre a jellegzetes kis 
kőtábla csak azért került, 
mert egy időben divat volt 
„műemlékeket" gyártani, de 
sokat nyerünk akkor, ha az 
igazán értékes műemlékein-) 
ket felújítva, szükség sze-
rint és az adottságok figye-
lembe vételével korszerűsít-
ve (pl. reprezentatív laká-
sok, vendéglátóipari egysé-
gek stb.) megtartjuk. Ez 
utóbbiak sorába tartozik egy 
korra fiatal, de már ma is 
műemléknek számító épüle- ! 
tünk a Berzsenyi utcában. 
Külön azért szólok róla, 
mert az 1932-ben épített, 
ügynevezett „Schwarc-ház" a 
modern magyar építészet 
egyik — méreteiben szerény 
— megformálásában azonban 
jelentős alkotása. Tervezöle 
Molnár Farkas építész (1B97 
—1945, aki a Bauhaus tanít-
ványaként az ú j építészetet 
hirdette a KMP illegális fo-
lyóiratában, a ,.100°/„"-ban, 
és akinek megvalósult épü-
leteit. mint a modern épí-
tészet úttörő alkotásait ta-
nít ják a mai építészeknek. 

Főutca-e a Tisza? 
« 

A város távlati fejlesztési 
terveit tárgyalva sokszor el-
hangzott. hogy a Tisza a 
város főutcája. Nem vitat-
ható. hogy valamikor az 
volt. mert hiszen nagy 
írónk. Tömörkény írásai is 
ezt tanúsítják. („Ott járnak-
kelnek az emberek és nézik 
vizet". ,,-ama városrészek 
lakói, akik messze laknak 
tőle, szintén megindulnak 

olykor, megtekinteni a vi-
zecskét" 1912, „A víz mel-
lől".) Most még féloldalas 
ez a főutca, de ha nagy nevű 
elődeinkhez méltó akarással, 
lelkesedéssel és hozzáértéssel 
valósítjuk meg az Odessza-
lakónegyed befejezését és 
Észak-Üjszeged rekonstruk-
cióját. a szegedi oldal ek-
lektikus paliotasorával 
egyenértékű, modern együt-
test alakítunk ki, akkor 
a „főutca" nem mint hason-
lat, hanem mint valóság 
gazdagítja városunkat. 

Zöldterületek, 
parkok 

A városrekonstrukció fo-
lyamán fokozatosan lehet 
majd növelni a város zöld-
területéi. a tömbbelsők fel-
tárásával, parkosításával. 
Ettől függetlenül azonban 
rendkívül sürgős és idősze-
rű feladat a városban idő-
ről időre megjelenő, egy-
mást váltó mutatványosok, 
cirkuszok stb. elhelyezését 
megoldani. Pillanatnyilag az a 
helyzet, hogy kényszermegol-
dásként vagy a Marx téren, 
vagy az Úttörő téren tele-
pednek le ezek az intéz-
mények, majd elvonulásuk 
után új ra kezdhető a park-
építés, fásítás. Célszerű 
olyan területet kijelölni, 
ahol ezek az időszakos szó-
rakoztató társulatok az 
előbb említett kedvezőtlen 
utóhatás nélkül elhelyezhe-
tők. Nagyon alkalmasnak 
tűnik erre a célra a Rókusi-
tó rendezésével nyerhető te-
rület. (Csak zárójelben jegy-
zem meg. hogy az újszegedi 
liget, a környezetében épü-

lő kutatóintézet és egyéb 
középületek védelme érdeké-
ben a Rókusi-tó mellé lehet-
ne ez esetben az elburjánzott 
úgynevezett Vidámparkot is 
fokozatosan kitelepíteni.) 

Szegeden hagyománya van 
a belterületek fásításának. 
Csak azok tudják igazán ér-
tékelni pl. a Széchenyi tér 
mai hangulatát, akik látták 
azt a korabeli fényképet, 
melyen mé'g a mai öreg 
platánok mint csemeték so-
rakoztak. Nyomokban még 
fellehető az újszegedi liget 
egykor egyéni hangulata, 
azonban ott is kevesebb til-
tott területre és több gondo-
zásra volna szükség. Ahhoz, 
hogy parkjaink faállományát 
fokozatosan felfrissítsük, 
ú jabb parkokat létesítsünk, 
több utcában - ültethessünk 
fát, előfeltétel a város bel-
területi erdőinek gondozása. 
Természetesen nagyon fon-
tos a meglevő faállomány 
szakszerű gondozása, sőt 
helyenként egyes fák vagy 
facsoportok védetté nyilvá-
nítása. rnég olyan áron is. 
hogy esetleg a tömbbelső-
ben emiatt nem 12, hanem 
csak 4 garázs helyezhető el! 
Az eddiginél nagyobb gon-
dot kell fordítanunk a bel-
területi fásítási feladatok 
anyagi-technikai feltételeinek 
biztosítására. 

Néhány kiragadott téma 
ez csak a teljességre törek-
vő vitaindító előadásból, de 
azt hiszem, hogy ezekre fo-
kozottabban áll az a meg-
állapítás, hogy „a város-
esztétikának társadalmi ügy- j 
gyé kell válni, olvan tár-
sadalmi üggyé, amely azon-
ban nem nélkülözheti a 
szakemberek állandó irá-
nyítását és tanácsadását." 

Takács János 

Ülésezett 

€» megyei nép-

frontelnölcség 
A Hazafias Népfront 

Csongrád megyei bizottságá-
nak elnöksége tegnap, szer-
dán ülést tartott Szegeden. 
Először megvitatták a hód-
mezővásárhelyi bizottság 
munkájáról beterjesztett je-
lentést. majd Katona Sán-
dor megyei titkár tájékoz-
tatta az elnökséget a közsé-
gi és városi népfrontvezetők 

közeljövőben megrendezésre 
kerülő háromnapos tanács-
kozásának előkészítéséről. 

Az elnökség hozzájárult 
Kalapos Istvánnak, a szege-
di járási népfrontbizottság 
titkárának tisztségétől való 
megválásához. Ezt követően 
november 7. alkalmából 11 
népfrontfunkcionárius jutal-
mat vett át. 

, Szintetikus 
magnezit 

A Magnezitipari Művek 
vezetői szerdán az Újságíró-
szövetségben sajtótájékozta-
tót tartottak a vállalat ala-
pításának 75. évfordulója 
alkalmából. A gyár a mű-
szaki fejlesztés fontos ú j 
állomásához érkezett. A Ne-
hézvegyipari Kutató Intézet-
tel és a Veszprémi Vegyipa-
ri Egyetemmel közösen a 
nehezen beszerezhető termé-
szetes magnezitszinter helyet-
tesítésére kidolgozták a szin-
tétikus magnezit gyártásá-
nak technológiáját. E tech-
nológia elveit ismerik ugyan 
külföldön is, a nagyüzemi 
gyártást azonban még sehol 
a világon nem oldották meg. 

Bányász Ilona 
Tétován és bizonytalanul 

lépett a vaksötét színpadra. 
Tudta, hogy a nézőtéren ott 
ül a zsűri, amely a sorsáról 
dönt majd. De senkit sem 
látott. 

— Kezdhetjük — hallat-
szott valahonnan egy hűvös 
hang. — Kérek egy kopfot. 

A nézőtér mélyén hirtelen 
felgyulladt egy reflektor, a 
szemébe világított, s ő meg-
illetődött félelemmel las-
san mondani kezdte József 
Attila Kései sirató című ver-
sét. 

Amikor befejezte, pilla-
natnyi csönd támadt, majd 
ismét megszólalt az előbbi 
hűvös hang: 

— Köszönjük. Az ered-
ményről majd értesítjük. 

Megijedt ezektől « mon-
datoktól: elutasításnak te-
kintette. Néhány nap múlva 
azonban csakugyan kapott 
értesítést: felevtték. Teljesül 
hát a vágya, színész lesz! 

Így kezdődött, ezzel a fel-

Bányász Ilona civilben és mint Pearcené a Pigmailonban 

A KMP és a Tanácsköztársaság 
jubileumi pályázatának eredménye 

Kedden az MSZMP Párt-
történeti Intézetében kihir-
dették a KMP és a 'Tanács-
köztársaság félévszázados 
jubileuma alkalmából meg-
hirdetett pályázat eredmé-
nyét. Vass Henrik, az intézet 
igazgatója a Magyar Törté-
nelmi Társulat alelnöke ér-
tékelte a beérkezett pálya-
műveket és átadta a díjakat, 
jutalmakat. A beérkezett 40 
pályamunkából hetet díjaz-
tak. hat pályázat pénzjuta-
lomban, hét dolgozat szer-
zője dicséretben részesült. 

Az első díjat — megosztva 
— Rév Erika: A népbiztosok 
pere című monográfiája és 
Gábor Sándorné: Ausztria 
és a Magyar Tanácsköztársa-
ság című munkája kapta. 

Második díjjal jutalmazták 
a Tanácsköztársaság Békés 
megyében 1919 című tanul-
mánygyűjtemény szerzői 
csoportját. Harmadik díjat 
kapott: Kővágó László In-
ternacionalisták a Tanács-
köztársaságért című, sok 
feltáratlan anyagot ismerte-
tő munkája, Kálmán László-
né A Magyar Tanácsköztár-
saság sajtójának repertóriu-
ma című bibliográfiája, dr. 
Halász Sándor Moson és 
Magyaróvár a Tanácsköztár-
saság időszakában című pá-
lyaműve és dr. Bihari Mi-

hály Tisza Istvántól Kun 
Béláig című memoárja. 

Hat pályamunka jutalmat 
kapott: Varga László Szövet-
kezeti mozgalmak Heves me-
gyében a polgári demokra-
tikus forradalom és a tanács-
köztársaság idején című kis-
monogáfiája; A tiszta szív-
vel — proletár öntudattal 
címmel a Szolnok megyei 
pártbizottság által kiadott 
gyűjteményes kötet; Kar-
dos Győző A forradalom 
katonái című munkája; 
Gyerák István Keszthely 
1918—1919 című dolgo-
zata; Sándor Rudolf Az őszi-
rózsás forradalom és a Ta-
nácsköztársaság a salgótarjá-
ni medencében, a fehéterror 
megtorlásai, valamtot Kele-
men Elemér Somogy megye 
művelődésügye a Tanácsköz-
társaság idején című pálya-
műve. 

Tévé az intézeti 
kisiskolásoknak 
'A Szegedi Élelmiszer-kis-

ikerfeskedelmi Vállalat Ká-
rász utcai 31-es bolt jában a 
Vörös Csillag szocialista bri-
gád tagjai elhatározták, 
hogy bekapcsolódnak az or-
szágos mozgalomba. Felhívá-
suk alapján a vállalat va-
lamennyi dolgozója hozzájá-
rult egy legújabb típusú 
Orion tv megvásárlásához. 

Ügy gondolták, olyan Is-
kolásokat ajándékoznak meg, 
akik egészségileg is hátrá-
nyosabb helyzetben vannak 
hasonló társaiknál. Ezért a 
kakasszéki gyógyintézetben 
kezelt és ott általános isko-
lai képzésben részesülő 
gyerekeket lepték meg a 
televízióval. 

Elfogadta ói alapszabályát 
a Papírfeldolgozó Ktsz 

Ú j alapszabályokat alkot-
nak — mint ismeretes — a 
szövetkezetek, s jövőre 
aszerint kell dolgozniok. 
Csongrád megyében első-
ként tegnap. szerdán a 
Csongrád megyei Papírfel-
dolgozó Szövetkezet tagjai 
ünnepi közgyűlésen fogad-
ták el az ú j alapszabályt, 
közösségük életének, műkö-
désének alkotmányát. 

A ktsz-ben november 7-e 
alkalmából a tíz éve műkö-
dő szegedi részleg hét dol-
gozója kapta meg a Kisipari 
Szövetkezet Kiváló Dolgozója 
kitüntető jelvényt, s a vele 
járó pénzjutalmat. A mun-
ka élenjáróinak a szövetke-
zet vezetősége összesen 90 
ezer forint jutalmat adott át. 

tizzqed szobrai 
Hóra Ferenc 
(1879—1934) 

(92.) Szeged nagy írójának 
szecessziós stílusban készült 
mészkő szobra a róla elneve-
zett parkban áll. Készítője 
ugyancsak szegedi: Tápai 
Antal szobrászművész. A 
hfpra-szobor 1938-ban ke-
rült jelenlegi helyére. 

vételi vizsgával Bányász, il-
letve akkor még Bucsezán 
Ilona színészi pályája, hu-
szonöt < esztendővel- ezelőtt, 
1944 októberében. A szín-
ház pályázatot hirdetett te-
hetséges fiatalok számára, 
így került a színpadra Bá-
nyász Ilona is, aki a fel-
szabadulás előtt a szegedi 
munkásszínjátszás egyik leg-
ismertebb és legnépszerűbb 
alakja volt. 

Az újjászervezett társulat 
első háromfelvonásos bemu-
tatója — Zilahy Lajos da-
rabja, a Süt a nap — no-
vember 18-án volt. A siker 
a vártnál nagyobb: nemcsak 
a vállalkozás, az együttes, 
hanem a női főszerepet ját-
szó Bányász Ilona számára 
is. „Szinte el sem hinné a 
néző — írta róla a Délma-
gyarország kritikusa, Gábor 
Arnold —, hogy színpadi 
szűzbeszédét mondja el." 

— Mire emlékszik most 
legjobban az akkori színház-
ból? 

— Két dologra. Arra, hogy 
elmondhatatlanul boldog vol-
tam, és hogy iszonyatosan 
hideg volt. Az ablakok ki-
törve, nem fűtöttek, a kö-
zönség nagykabátban ült 9 
nézőtéren. Az előadások dél-
előtt 11-kor és délután há-
romkor kezdődtek; éjszaka 
kijárási tilalom volt. Sze-
gedtől nem messze még tar-
tott a háború. 

— Mit játszott még abban 
az évadban? 

— A színházban gyorsan 
rendeződtek a dolgok, és 
csodálatosan szép bemutató-
sorozat következett. Hét fő-
szerepet és öt kisebb sze-
repet játszottam. A Liliom-
ban Marika, a Tűzmadár-
ban Marietta, a Cyranóban 
Duenna, a Tiszazugban a bá-
ba, a János vitézben a mos-
toha és a Nyitott ablakban 
a szubrett voltam. 

— Kikkel játszott együtt? 
— A felszabadult ország 

színházi élete Szegeden kez-
dődött. Nyilván ennek kö-
szönhetem, hogy rögtön a 
pályám elején olyan kivá-
ló színészeknek lehettem 
partnere, mint — tényleg 
csak a legnagyobbakat emlí-
tem — Beregi Oszkár, Le-
hutay Árpád és Salamon Bé-
la. Nekik különösképpen so-
kat köszönhetek, s nem di-
csekvésképpen mondom, 
csak puszta tényként, pedig 
dicsekedni is lehetne vele, 
hogy később, amikor a fel-
szabadult Pesten is megin-
dult a színházi élet, Beregi 
és Salamon hívott magával 
a fővárosba. 

— Mi köti Szegedhez? 
— Akkor sem és később' 

sem mentem. Hívtak már 
Békéscsabára, Debrecenbe,' 
aztán ismét Pestre, az ak-
kor alakuló József Attila 
Színházhoz. De én Szeged 
szerelmese vagyok. Itt szü-
lettem, itt lettem színésznő. 
Minden szál Ideköt. Szeretek 
itt élni és dolgozni, szere-
tem a szegedi közönséget. 

Az első felejthetetlen évad 
után szerepek sorozata kö-
vetkezett. Bányász Ilona 
évente nyolc-tíz darabban 
játszott. Dinamikus egyéni-
sége, valóságszeretete, reális^ 
ta színészi felfogása emléke-
zetes figurákat formált. Mó-
ricz Ludas Matyijában aa 
Anyót, a Pygmalionban Pe-
arcenét, a Nem élhetek mu-
zsikaszó nélkül-ben három 
szerep>et, az Éjjeli menedék-
helyben Kvásznyát, a Jegor 
Bulicsov-ban a javasasz-
szonyt, a Rómeó és Júliában 
a dajkát, az Aranyember ben 
Brazovicsnét, a Koldusoperá-
ban Peackocknét, a Három 
nővérben a dadát, a My fair 
Ladyben ismét Pearcemét, 
játszotta. Szerepelt a Stuart 
Máriában, a Revizorban, a 
Felnőnek a gyerekekben, a 
Nebáncsvirágban, a Júlis lá-
bén és még nagyon sok 
más darabban, operettben; 
zenés vígjátékban. 

A színművészeti főiskolát 
e sok szerep közben 1954-
ben végezte el. A diploma 
megszerzése önmagában is 
hatalmas munka volt: tizen-
hatan kezdték, s hárman 
maradtak a végére. De 
neki még az ikrekről, két 
kislányáról, Boriról és Kati-
ról is gondoskodnia kellett; 
Markovits Bori most már 
édesanyja nyomdokaiba lé-
pett, a színművészeti főis-
kola hallgatója. 

Az ellenforradalom után, 
1957-ben — 1964-ig — a 
színház pártszervezetének 
titkára lett. Dinamikus, len-
dületes korszak volt ez. a 
párt t i tkár is erejét megfe-
szítve dolgozott, szinte min-
dennap reggelől éjfélig benn 
volt a színházban. 

— Mit szeretne még ját-
szani? 

— Sok mindent. Például 
Anouilh Médeia jának da j -
káját — előadását tervez-
tük már és akkor rám osz-
tották a szerepet — a Fi-
zikusok orvosnőjét, az Arzén 
és levendula egyik öregasz-
szonyát. 

— Mi a leghőbb vágya? 
— Nagyon szeretnék a 

Szegedi Nemzeti Színház 
örökös tagja lenni. 

Ökrös László 
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